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حجت اشرف زاده براي شهيد حججي مي خواند
حجت اش�رف زاده، خوانن�ده، قطعه اي را براي ش�هيد 
حجج�ي مي خواند كه بر اس�اس آن ي�ك نماهنگ نيز 
از س�وي مركز بس�يج صدا و س�يما س�اخته مي شود. 
مركز بس��یج صدا و س��یما در حال تولی��د نماهنگي براي 
پاسداشت شهید حججي با صداي حجت اشرف زاده است. 

شعر اين نماهنگ را قاسم صرافان سروده و تولیدكنندگان 
آن قصد دارند ب��ه زودي و پس از نهايي ش��دن مراحل 

تصويرسازي، آن را منتشر كنند. 
بهن��ام كريم��ي، آهنگس��از موس��یقي پ��اپ، تنظیم و 

آهنگسازي اين اثر را به عهده دارد. 

مدي�ر گ�روه برنامه ه�اي تلويزيون�ي مرك�ز بس�يج 
صدا و س�يما از هف�ت ويژه برنامه ت�دارك ديده ش�ده به 
مناس�بت هفته دف�اع مقدس س�خن گفت ك�ه »پنجاه و 
هف�ت« ب�ا اج�راي ن�ادر طال�ب زاده يك�ي از آنهاس�ت. 
رامین شمسايي نیا، مدير گروه برنامه هاي تلويزيوني مركز بسیج 
صدا و سیما درباره تولیدات اين گروه در هفته دفاع مقدس به 
مهر گفت: در اين تولیدات تقويت رويكرد اجتماعي و بهره گیري 
از س��اختارها و مؤلفه هاي نوين برنامه سازي در تولیدات دفاع 
مقدس برايمان اولويت داش��ت، بنابراين براي بازنمايي دفاع 
مقدس كه نقطه اوج حماسه آفريني مردم ايران در تاريخ معاصر 
بوده اس��ت از ظرفیت برنامه هاي تركیبي، مجموعه مستند و 

تولیدات كوتاه بهره گیري كرده ايم. 
شمس��ايي نیا با اش��اره به تولید برنام��ه تلويزيوني »پنجاه 
و هفت« گف��ت: اين برنام��ه با س��ردبیري و اج��راي نادر 
طالب زاده و تهیه كنندگي رضا جوهرچي براي مناسبت ها 
و مضامین ويژه انقلاب اسلامي، تاريخ معاصر، ملي و جهان 
اسلام طراحي شده اس��ت كه با همكاري شبكه 5 سیما در 
مناسبت هاي گوناگون پیش رو به آنتن اين شبكه مي رود و 
نخستین فصل آن از هفته دفاع مقدس پخش مي شود. اين 
برنامه به گونه اي طراحي شده است كه علاوه بر گفت وگوي 
صريح نادر طال��ب زاده با مهمانان ش��اخص، بخش هايي از 
برنامه با حضور و مشاركت جوانان و نوجوانان درباره مسائل 

اساسي كشور و انقلاب اسلامي همراه است. 
مديرگروه برنامه هاي تلويزيوني بس��یج رس��انه ملي با اشاره 

به تولید برنامه تركیبي »رمز مش��ترك« گف��ت: اين برنامه به 
گفت وگ��وي رودرروي هنرمندان و فع��الان هیئات و ذاكرين 
پیرامون محرم و امام حسین)ع( مي پردازد. ما معتقديم محبت 
اهل بی��ت)ع( و امام حس��ین)ع( رمز مش��ترك مباني فكري 
گروه هاي اجتماعي مختلف در بین مردم ايران است و اين برنامه 
به بازنماي��ي اين خط مضموني مي پ��ردازد و به تهیه كنندگي 
محمدحس��ین الهي اصل و كارگرداني امیرحس��ین آقاپور از 

شبكه هاي رسانه ملي پخش مي شود. 
شمسايي نیا با اشاره به مستند »فرنگیس« كه به روايت زندگي 
فرنگیس حیدرپور مي پردازد، بیان كرد: او از ش��یرزنان ايراني 
اس��ت كه در دوران جنگ تحمیلي س��اكن روس��تاي آوازين 
گورسفید از توابع گیلان غرب در كرمانشاه بود و يكي از سربازان 
رژيم بعث عراق را كه به اين خطه هجوم آورده بود با ضربت تبر 
از پاي درآورد. زندگي اين بانو سراسر حماسه و مجاهدت است 

كه از او يك اسطوره زن ايراني ساخته است.

مدير گروه برنامه هاي دفاع مقدس مركز بسيج تشريح كرد

نادر طالب زاده به شبكه ۵ می آيد

ميرباقري از دست چه كسي عصباني است
»هفت«، زمين سهم خواهي سينما و تلويزيون!

    وحيد مهري
معاون محترم سیما در حاش��یه بازديد از پشت صحنه يكي از 
س��ريال هاي تلويزيوني اظهارنظري در مورد برنامه هفت انجام 
داده كه در نوع خود عجیب اس��ت. همه مي دانند كه سلس��له 
مراتب س��ازماني ايجاب مي كند كه مسائل س��ازمان در درون 
آن حل ش��ود، مثلًا اگر مقام بالاتر نظري متفاوت با مسئولان 
زيرمجموعه خود دارد در جلسات دروني حل و فصل نمايد يا در 
نهايت تصمیم خود را ابلاغ كند اما وقتي تصمیمي از سوي مقام 
بالاتر با عصبانیت!  رسانه اي مي شود، احتمالاً حاكي از آن است 
كه جناب معاون از جاري كردن تصمیم خ��ود در زيرمجموعه 
ناتوان اس��ت! پس اين ماجرا احتمال اختلافات جدي اي را بین 
مديران سازمان درباره نحوه اجراي سري جديد »هفت« تقويت 
مي كند. برنامه اي كه همواره در گذشته نیز مورد مناقشه مديران 
وقت رسانه ملي بوده اين بار نیز دستخوش اين اختلافات شده 
است. با توجه به اينكه در زمان معاونت علي دارابي در سیما نیز 
»هفت« مورد اختلاف او و مدير ش��بكه 3 بود و حواشي فراواني 
به همراه داش��ت و اين برنامه س��ینمايي در دوره اخیر خود نیز 
جنجال زيادي به پا كرد، تحلیل موضوع زياد سخت نیست چراكه 
حاشیه هاي سینما امروز دامنگیر رسانه ملي است و هر مديري 
جرئت ساخت برنامه هاي جنجالي را ندارد. آنچه كه از روند تولید 
سري جديد »هفت« پیداست اين است كه ابتدا اعلام شد كه بعد 
از ماه مبارك رمضان در س��ال جاري »هفت« جديد روي آنتن 
خواهد رفت اما اين اتفاق با دس��تور معاون سیما به بهانه تدوين 
دستوركار مشخص! متوقف ش��د. اما آنچه به گوش مي رسد اين 
است كه گزينه هاي شبكه 3 براي »هفت« و افراد مد نظر معاونت 
سیما مختلفند و میرباقري با به تعويق انداختن آغاز سري جديد و 
اين بار با اين اظهارنظر جنجالي سعي كرده كفه گزينه هاي خود را 

سنگین تر كند و روند آن را به سمت نظر خود تغییر دهد. 
براساس شنیده ها گزينه هاي معاون س��یما براي »هفت« اكبر 
نبوي و رسول صدرعاملي هستند. گرچه اكبر نبوي قبلًا تلويحا 
اعلام كرده بود كه به هفت نمي رود اما اجراي برنامه س��ینمايي 
شبكه 4 را نیز كه اتفاقاً داراي مديران سینمادوست و سینماگري 

هم هست برعهده دارد. 
همه اينها ش��نیده و حدس و گمان اس��ت كه در آينده صحت 
آنها مش��خص خواهد ش��د اما با توجه به اينكه مدير شبكه 3 و 
تهیه كننده »هفت« تا كنون در اين ب��اره اظهارنظري نكرده اند 
و اظهارنظرهاي معاون محترم س��یما درب��اره اين برنامه خاص 
بیشتر از حد معمول است اصل قضیه يعني وجود اختلافاتي بر 

سر چگونگي اجرا دور از انتظار نیست. 
جالب است كه سینماي ايران كه در برگرداندن سرمايه خود در 
گیشه ها عموماً دچار مشكل است با تعدد برنامه هاي تلويزيوني 
سینمامحور در شبكه هاي مختلف روبه رو است كه هركدام براي 
مديران رسانه ملي مهم هس��تند. گذشته از پاسخ اين سؤال كه 
مگر سینما به چند برنامه تلويزيوني احتیاج دارد، بايد گفت ظاهراً 
برنامه هاي سینمايي منافعي را ايجاد مي كند كه مديران سازمان 
را بر آن مي دارد كه بر سر آنها سهم خواهي كنند. از سوي ديگر 
برخي ذي نفعان كه دست اندركار سینما هستند نیز با استفاده 
از میزان روابط شان با هر كدام از مديران سازمان سعي مي كنند 
گزينه مطبوع خود را در برنامه سینمايي بنشانند. بنابراين تولید و 
پخش برنامه هاي سینمامحور در شبكه هاي سیما تبديل به زمین 
سهم خواهي مديران سازمان و برخي سینماگران شده است. آش 
شله قلم كاري كه به نفع هركس باشد، ضررش تنها به سینماي 

ايران وارد خواهد شد. 
بهتر است مديران رسانه ملي حداقل پیش از آغاز برنامه »هفت« 
كه مهم ترين برنامه س��ینمايي تلويزيون اس��ت س��عي كنند از 
جريان هاي مختلف س��ینما فاصله بگیرند تا مطمئن باشند كه 
تصمیمات شان تحت تأثیر هیچ كدام از آنها قرار نخواهد گرفت 
و در پي آن حاش��یه گريبانگی��ر برنامه نخواهد ش��د. همچنین 
بهتر است با پذيرش سلس��له مراتب و روال س��ازماني از سوي 
زيرمجموعه ها مجبور به مشاهده اظهارنظرهاي بیش از اندازه و 
غیرمعمول نباشیم. سینماي ايران در حال حاضر به اندازه كافي 
با گروه گرايي و سهم خواهي و كشمكش هاي پشت پرده روبه رو 
است. بهتر است رسانه ملي اگر نیتش خیر و كمك به سینماي 
ايران است، استقلال خود را كاملًا حفظ و از اين حواشي و افتادن 
در دام انحصارگرايان و منفعت طلبان دوري كند تا خشت اول كج 
نهاده نشود. در غیر اين صورت سري جديد »هفت« نیز از همین 

ابتدا حاشیه كوب خواهد شد و نتیجه اي نخواهد داشت.

    دریچه

    جواد محرمي
لزوم آسيب شناس�ي توليدات با مضمون دفاع مقدس موضوعي اس�ت 
كه خبرن�گار روزنامه جوان در جريان نشس�ت خبري رئيس س�ازمان 
هنري و سينمايي وابسته به بنياد حفظ و نش�ر ارزش هاي دفاع مقدس 
مطرح كرد. پاسخ اين بود كه فيلم دفاع مقدسي بايد فاتح گيشه باشد. 
رئیس سازمان هنري و سینمايي وابسته به بنیاد حفظ و نشر آثار دفاع 
مقدس روز گذشته در نشست خبري كه در اين نهاد برگزار شد، گزارشي 
از فعالیت هاي هن��ري بنیاد ارائه داد. در جريان اين نشس��ت خبرنگار 
»جوان« از ضع��ف در ارتباط گیري با مخاطب ع��ام و نیز غلبه مفاهیم 
ضدجنگ و شبه روشنفكرانه به عنوان دو آسیب اصلي در تولیدات مربوط 
به دفاع مقدس اشاره كرد و لزوم آسیب شناسي عمیق و كارشناسانه در 

اين باره را خواستار شد. 
 علي جعفري در پاسخ به سؤال خبرنگار »جوان« با تأيید اين آفت درباره 
آثار نمايشي دفاع مقدس گفت: اين آسیب شناسي اهمیت زيادي دارد، اگر 
آثار ما ديده نشوند و در جامعه بازتاب نداشته باشند ساختن آنها چه اهمیتي 
مي تواند داشته باشد، ما براي رزومه ارائه دادن دست به خلق اثر نمي زنیم 
بلكه قصد ما اين است كه اثرگذاري محسوس داشته باشیم و نتايج كارمان 
را در جامعه ببینیم، به همین منظور نشس��ت هايي را در جريان برگزاري 
مراسم هاي هفته دفاع مقدس ترتیب داديم كه در آنها به آسیب شناسي آثار 
ساخته شده در دفاع مقدس پرداخته خواهد شد و امیدواريم از خلال آن 
بتوانیم به نتايج علمي خوبي دست پیدا كنیم و ضعف هاي مان در تولید آثار 
را به تدريج مرتفع كنیم. يكي از مشكلات حوزه فیلم بحث اكران است كه 

ما براي حل اين معضل از ظرفیت هاي سالن هاي نیروهاي مسلح در سراسر 
كشور براي اكران فیلم هاي با موضوع دفاع مقدس استفاده مي كنیم. البته 
به نظر مي رسد پاسخ رئیس سازمان سینمايي بنیاد حفظ و نشر اثر دفاع 
مقدس در اين باره اقناع كننده نباشد چون آسیب شناسي تولیدات نمايشي 
دفاع مقدس نمي تواند با تكیه بر نشست هاي مقطعي به نتايج علمي مناسبي 
منجر ش��ود و اين موضوع نیاز به كارهاي كارشناسي دقیق و محاسبات و 

تحقیقات جدي گسترده به طور مجزا دارد. 
    دفاع مقدس سرآغاز خودباوري 

علي اصغر جعفري در بخش��ي از اين نشست با اش��اره به اهمیت دفاع 
مقدس گفت: دفاع مقدس سرآغاز خودباوري و اعتماد به نفس در يك 
جامعه است و با توجه به شروع هفته دفاع مقدس اين سازمان برنامه هاي 
مختلفي را در دستور كار خود قرار داده است. در حوزه هنرهاي نمايشي 
3۰ عنوان كتاب نمايشنامه را با محوريت دفاع مقدس در تیراژ 75 هزار 

نسخه براي شهرستان ها رونمايي و ارسال مي كنیم،  همچنین نشر هنر 
دفاع مقدس نیز در اين هفته آغاز به كار مي كند. رئیس سازمان هنري و 
امور سینمايي دفاع مقدس تأكید كرد: رونمايي از كتاب پديدارشناسي 
تئاتر دفاع مقدس، برگزاري نشست تخصصي آيین دفاع مقدس و تجلیل 
از دو نمايش »هفت عصر هفتم پايیز« به كارگرداني ايوب آقاخاني و »نامه 
آخر« به كارگرداني علي برجي از ديگ��ر برنامه هاي هفته دفاع مقدس 
اس��ت. البته در نظر داريم كه در هر فصل از نمايش هاي دفاع مقدس و 
عوامل آن قدرداني كنیم. وي در ادامه با اشاره به برنامه هاي اين سازمان 
در بخش فیلم هاي كوتاه، مستند و انیمیشن، توضیح داد: در هفته دفاع 
مقدس، فراخوان جشنواره بین المللي فیلم كوتاه دفاع مقدس »رسام« 
به دبیري انسیه شاه حسیني با رويكرد مدافعان حرم و مجاهدان در دو 
بخش اصلي فیلم و فیلمنامه منتشر و سامانه مربوط به اين جشنواره راه 

اندازي مي شود. 
    توليد يك فيلم درباره شهيد باقري

جعفري گفت: با بنیاد سینمايي فارابي براي تولید يك فیلم سینمايي 
با موضوع شهید حسن باقري به تفاهم كامل رسیده ايم. رئیس سازمان 
هنري و امور س��ینمايي دفاع مقدس توضیح داد: آغ��از پخش برنامه 
»روبه روي ماه« با موضوع كتاب هاي تقريظ شده از سوي مقام معظم 
رهبري از شبكه آموزش از ديگر برنامه هاي اين هفته است. همچنین 
در نظر داريم دو فیلم »اشنوگل« به كارگرداني هادي حاجتمند و فیلم 
» 9و پنج دقیقه« به كارگرداني مس��عود نجف پور بوشهري با موضوع 

حماسه شهید ياسیني را به زودي اكران كنیم.

رئيس سازمان سينمايي بنياد حفظ و نشر آثار دفاع مقدس بر جدي بودن عزم اين نهاد براي رفع آسيب هاي اين حوزه تأكيد كرد 

فيلم دفاع مقدسي بايد در گيشه فاتح باشد

 انيميشن سازان ايراني 
در خلق كاراكتر هاي جذاب همچنان ناتوانند

طبق يك نظرسنجي 10 كاراكتر محبوب  كودكان ايراني، خارجي هستند!
    فرزين ماندگار

يك پژوهش ميداني نش�ان مي دهد ك�ه در ايران نيز 
10 كاراكت�ر محب�وب ك�ودكان از بين انيميش�ن هاي 
خارج�ي انتخ�اب ش�ده اس�ت و »ب�اب اس�فنجي« 
بيش�ترين محبوبيت را در ميان كودكان تهراني دارد. 
با وجود اينكه در بخش انیمیشن طي يك دهه اخیر شاهد 
موجي از تولیدات داخل��ي بوده ايم ولي هن��وز حتي يك 
انیمیش��ن ايراني نتوانس��ته كاراكتري خلق كند كه براي 

كودكان ايراني در میان 1۰ كاراكتر محبوب جاي بگیرد. 
در تحقیقي ك��ه در میان كودكان تهران��ي صورت گرفت، 
»باب اس��فنجي« تولید امريكا بیش��ترين محبوبیت را در 
میان ك��ودكان تهران��ي دارد. بعد از آن، ش��رك)2۰۰1/ 
دريم وركس(، مرد عنكبوتي)تاكنون هش��ت انیمیشن از 
روي اين داستان تولید شده اس��ت(، پانداي كونگ فو كار 
)2۰۰8(، ديو و دلبر)ديزني 2۰17/ 1991(، سیندرلا)والت 
ديزني/ 195۰( و وال اي)پیكسار/2۰۰8( در رده هاي بعد از 

آن قرار گرفته و از بیشترين محبوبیت برخوردارند. 
حمیدرضا جلالي، انیمیشن ساز در اين باره در گفت وگو با 
»جوان« از پخش بي اندازه اين انیمیشن ها در رسانه ملي به 
عنوان يكي از دلايل اين موضوع سخن مي گويد: »شبكه پويا 
را هر وقت باز مي كنید دارد »باب اسفنجي« نشان مي دهد، 
اگر نتايج و آمار غیر از اين باشد بايد تعجب كرد. در پخش 
تلويزيوني انیمیش��ن هاي ايراني مظلوم هستند. ما داخل 
كشور هم كاراكتر هايي ساختیم اما بیشتر كپي كاري هاي 
ناشیانه و دست چندم انجام داديم كه همین باعث مي شود 
مخاطب كودك نمونه اصلي را بیشتر دوست داشته باشد. 

البته ما كپي كارهاي خوبي هم نیستیم.«
وي به اين مس��ئله اش��اره مي كند كه انیمیشن س��ازهاي 
ايراني تكنیك زده هس��تند و تمركزشان را روي فنون قرار 
مي دهند و از محتوا عقب مي مانند، براي همین اس��ت كه 
انیمیشن هاي ما فاقد شخصیت جذاب و فیلمنامه كار شده 

است. در واقع سناريو دست كم گرفته مي شود.«
اين انیمیشن ساز به اين هم اشاره مي كند كه انیمیشن هاي 
ايراني بیش از اينكه مخاطب كودك داش��ته باشند به كار 
مخاطب بزرگس��ال مي آيند: »اين انگاره غلط وجود دارد 
كه صرف انیمیش��ن بودن يك اثر را واجد اين مي كند كه 
مخاطب كودك داشته باش��د اما متأس��فانه به اين توجه 
نمي ش��ود كه ديالوگ ها بايد براي كودك باشد، داستان و 
كاراكترها بايد بامزه باش��د. نكته ديگر اينكه شما روي هر 

انیمیشن موفق خارجي كه دست بگذاريد مي بینید كه از 
روي يك رمان يا داستان معتبر برداشت شده است ولي در 

ايران اغلب اين اتفاق نمي افتد.«
به گزارش »جوان«، در كش��ورهاي اروپايي مانند فرانسه و 
آلمان هشت كاراكتر جذاب براي بچه ها امريكايي هستند. در 
كشورهاي آسیايي، در چین از 1۰ كاراكتر برتر، پنج كاراكتر 
به امريكا تعلق دارد، س��ه كاراكتر ساخت چین و دو كاراكتر 
نیز ساخته ژاپن است. جالب است بدانید كه در ژاپن، هر 1۰ 
كاراكتر محبوب بچه ها ساخت اين كشور است. آنقدر در حوزه 
تولید محتوا كار كرده و اين محتوا را مطابق سلیقه مخاطب 
كودك و نوجوان خود شكل داده اند كه مخاطب هدف نیز به 
اين كاراكترها اقبال نشان مي دهد. امروزه تولید و كار كردن 
در اين حوزه به صنعتي با عنوان »Merchadising« شكل 
گرفته اس��ت. درآمد حاصل از اين صنعت نیز كم نیست، در 
سال 2۰15، اين صنعت 241 میلیارد دلار درآمد داشته است؛ 
يعني نیم درصد اقتصاد دنیا. تجارت پرسودي است، به عبارت 
ديگر، تقريباً هشت برابر درآمد نفتي ايران در يك سال درآمد 
دارد. يك��ي از كاراكترهاي پرمخاط��ب در اين بخش، »باب 
اسفنجي« است. تنها محصولات اين كاراكتر هشت میلیارد 
دلار فروش رفته است، يعني يك سوم درآمد نفتي ايران در 

يك سال. اين میزان فروش رسمي است. 
در حالي كه چندسالي است تولیدكنندگان داخلي در اقدامي 
خودجوش تلاش دارند اقلام فرهنگي مانند نوش��ت افزار، 
اسباب بازي و ... را در قالب شخصیت  انیمیشن هاي داخلي 
تولید و عرضه كنند، اما آمارها حكايت از اين دارد كه هنوز 
فرهنگ اس��تفاده از اين نوع محصولات در میان خانواده ها 
يا كودكان و نوجوانان جا نیفتاده است. در دنیا انیمیشن و 
صنعت يك زنجیره است كه عمدتاً با يك انیمیشن يا فیلم 
شروع مي شود. كاراكتر كه طراحي شد و كودك با آن ارتباط 

برقرار كرد، حس مي كند كه زنده است. 

     محمدصادق عابديني
فيلم سينمايي »نفس« به كارگرداني نرگس 
آبيار با انتخاب هيئت معرفي فيلم ايراني به 
اس�كار، به عنوان نماينده ايران براي حضور 
در نودمين مراس�م آكادمي اس�كار معرفي 
ش�د؛ انتخابي پرحرف و حديث كه با حذف 
فيلمي مانند »ماجراي نيم�روز« همراه بود. 
هرچند هیئت ايراني انتخاب فیلم براي اسكار، 
خیلي دي��ر كارش را آغاز كرد اما به س��رعت 
گزين��ه اش را انتخاب ك��رد و تنها بع��د از دو 
روز از میان 1۰ عنوان فیلم در فهرست اولیه، 
فیلم سینمايي »نفس« براي ارسال به اسكار 

معرفي شد. 
ايران تا به حال در 23 مراس��م اس��كار حضور 
داش��ته اس��ت كه نتیجه آن كس��ب دو عنوان 
بهترين فیلم غیرانگلیسي زبان بوده است. اين 
موفقیت ها نیز طي شش سال گذشته به دست 
آمده است و در كل سال هاي پیش از آن صرفاً 
يك نامزدي كسب اسكار براي فیلم »بچه هاي 
آسمان« ساخته مجید مجیدي را داريم. براي 
كش��وري مانند ايران كه در طول س��ال جوايز 
متعددي از جشنواره هاي گريد A جهاني كسب 
مي كند، موفقیت هاي اسكاري چندان چشمگیر 
نیست، به خصوص اينكه دو اسكار كسب شده 
از س��وي اصغر فرهادي نیز در داخل منتقدان 
جدي داشته و اس��كار دوم اين فیلمساز نیز به 
شدت سیاست زده عنوان شده است. با همه اينها 
حضور در مراسم اسكار را مي توان فرصتي براي 

ديده شدن سینماي ملي هر كشوري دانست. 
   روح انس�اني »نفس« عام�ل موفقيت 

آن است
محمدحسین قاسمي، تهیه كننده فیلم »نفس« 
در گفت  وگو با »جوان« درباره انتخاب اين فیلم 
از میان 1۰ گزينه معرفي شده، مي گويد: همه 9 
فیلم ديگر نیز قابل احترامند و به نظرم انتخاب 
آنها تنوع و س��لیقه هاي مختلف س��ینمايي را 
نش��ان داد و اينكه هر كدام شايستگي انتخاب 

را داش��تند. اما درباره علت انتخ��اب »نفس« 
بايد بگويم كه دقیق��اً مؤلفه هاي مدنظر هیئت 
انتخاب را نمي دانم ولي مي توان به حضور هاي 
بین المللي فیلم »نفس« ك��ه تا به حال بیش از 
3۰ حضور داش��ته و موفقیت هاي زيادي كه به 
دست آورده، اشاره كرد: موفقیت هايي كه ناشي 
از روح انساني اس��ت كه اين فیلم به دنبال آن 
است. اين نگاه فراتر از مرزهاي جغرافیايي است 
و همین باعث همذات پنداري با آن مي شود. به 
خصوص اينكه فیلم روايت��ي از جهان را از نگاه 
يك كودك بیان مي كن��د و پاكي نگاه كودكانه 

اين همذات پنداري را تقويت مي كند. 
قاس��مي با بیان اينك��ه »نفس« ب��راي جهان 
پیش��نهاد صلح دارد، مي افزايد: پیام فیلم اين 
اس��ت كه ما قربانیان جنگ هستیم و هنوز هم 
خیلي ها نمي دانند كه به ملت ما جنگي تحمیل 
شده است. »نفس« مي گويد تنها راه حیات بشر 

صلحي عزتمندانه است. 
اين تهیه كننده درباره رقباي احتمالي »نفس« 
براي حضور در میان نامزده��اي بهترين فیلم 
غیرانگلیس��ي زبان، نیز تصريح مي كند: هنوز 
اطلاعات كامل��ي درباره ديگر فیلم ه��ا ندارم و 
هنوز تا پايان مهلت ارس��ال فیلم به اسكار چند 
روزي وقت باقي مانده است اما امیدوارم »نفس« 
كه محصول سینماي ايران است بتواند نماينده 

خوبي براي ايران باشد. 
وي همچنین درب��اره برنامه ري��زي اكران ها و 
حضور هاي بین المللي اي��ن فیلم نیز مي گويد: 
موفقیت در اسكار مس��تلزم رعايت مسائلي در 
اكران هاي خارجي است. »نفس« طي روزهاي 
آينده در چهار رخداد سینمايي در سائوپائولو، 
تايوان، جشنواره فیلم كودك كانادا و جشنواره 
فیلم هاي عربي اسلامي در آلمان حضور خواهد 
داشت اما درباره اكران هاي خارجي، بايد بگويم 
ك��ه منتظريم ببینیم آق��اي اطبايي كه پخش 
بین المللي فیلم را در اختیار دارند، چه برنامه اي 

خواهند داشت. 

     9 فيلم ناكام 
انتخاب فیل��م »نفس« به معناي حذف س��اير 
گزينه ها ب��ود. در انتخاب اولی��ه 1۰ فیلم و در 
فهرست دوم كه صبح ديروز منتشر شد، تعداد 
فیلم هاي باقي مانده به چهار عنوان رس��ید. در 
انتخاب آخر »نفس« با »رگ خواب«، »مالاريا« 
و »ويلايي ها« دوباره بررسي شد، حتي عنوان 
ش��ده بود كه ش��انس فیلم هاي��ي مانند »رگ 
خواب« و »مالاريا« از »نفس« بیش��تر اس��ت 
اما هیچ كدام از اين فیلم ها نتوانس��ته به تعداد 
حضور هاي خارجي »نفس« در جشنواره هاي 
فیلم دس��ت يابد. گرچه برخي از منتقدان نیز 
مي گويند هیچ ك��دام از آثار انتخاب ش��ده در 
اين فهرست قابلیت دريافت اس��كار را ندارند و 
نمي توان امسال ايران را جزو گزينه هاي جدي 

دريافت مجسمه طلايي اسكار دانست. 
سینماي ايران برخلاف سال گذشته كه با حضور 
فرهادي و نام اين فیلمس��از، توجه رسانه هاي 
خارجي به سمت »فروش��نده« جلب شده بود، 
امس��ال راه س��خت تري را براي مطرح ش��دن 
»نفس« پیش رو دارد؛ راهي كه شايد با شگفتي 
مانند اسكار »فروش��نده« همراه ش��ود يا 21 
حضور ناكام قبلي، اين فیلم نیز صرفاً در فهرست 

اول اسكار حضور يابد و بعد حذف شود. 
    مهدوي�ان ناراضي از ح�ذف، راضي از 

نفس
امیر اس��فندياري، س��خنگوي هیئت انتخاب، 
تأكید مي كند: هیئت انتخ��اب معرفي فیلم به 
اسكار فیلم »نفس« را براس��اس كیفیت، زبان 
بین المل��ل و اتفاقات خوب داخل��ي و خارجي 
برگزيده و به هیچ وجه هیچ ملاحظه اي به ويژه 
سیاسي در انتخاب يا رد ش��دن فیلم ها مدنظر 

نبوده است.
پیش از اعلام ن��ام نماينده س��ینماي ايران، از 
فهرست 1۰ فیلم، گزينه هاي نهايي اعلام شدند 
كه نام »ماج��راي نیمروز« در می��ان آنها نبود. 
محمدحس��ین مهدويان، كارگردان اين فیلم 
در اعتراض ب��ه حذف فیلمش از فهرس��ت، در 
صفحه اينستاگرامش نوشت: »اينكه وقتي همه 
به تو  آفري��ن بگويند احتمالاً ي��ك جاي كارت 
مي لنگد. اين يعني چی��زي را تغییر نداده اي و 
فكري را آشفته نس��اخته اي. شايد براي همین 
است كه حالا ديگر مطمئن مي شوم »ماجراي 
نیمروز« را از همه كارهايم بیشتر دوست دارم، 
چون در كنار تحس��ین ها، واكنش هاي منفي و 
حتماً دشمني ها را نیز بر انگیخت، اين يعني اين 
دفعه كارم را بهتر از همیشه انجام داده ام و لازم 
است تكرارش كنم.« اين متن به عنوان اعتراض 
مهدويان در فضاي مجازي بازتاب هاي زيادي 
داشت، ولي بعد از انتخاب نفس، مهدويان پست 
ديگري منتشر كرد و در آن به نرگس آبیار و همه 

سازندگان آن فیلم تبريك گفت.

انتخاب نماينده ايران براي ارسال به نودمين مراسم اسكار

يک»نفس«بهاسکارميرود
قاسمی تهيه كننده »نفس«: اين فيلم براي جهان پيشنهاد صلح دارد، پيام »نفس« اين است كه ما قربانيان جنگ هستيم

حكمت 121
چقدر اين دو عمل با هم متفاوتند: 
عملى كه لذتش م��ى رود و عواقب 
س��وء آن باقى مى ماند و عملى كه 
زحمتش مى رود و اجر و پاداشش 

باقى است.


